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Zusammenfassung
Der Beitrag enthält eine systematische Analyse der Verschränkung ideeller und institutioneller 
Dimensionen der Transformation von Sozialpolitik durch die ökologische Frage. Diese 
Analyse wird in vier Schritten versucht. Im ersten Schritt werden Konturen der Spannung von 
Sozial- und Umweltpolitik markiert. Der zweite Analyseschritt präsentiert vier Konzeptionen 
von Sozialer Nachhaltigkeit als Vermittlung dieser Spannung auf Grundlage der Theorie der 
Wohlfahrtsregime, in deren Zentrum das Verhältnis von Ideen und Institutionen steht. Im 
dritten Schritt werden aus Sicht der Wohlfahrtsregimetheorie einige Anforderungen an 
Nachhaltigkeitsregime formuliert. In einem vierten Schritt werden Gestaltungsoptionen einer 
nachhaltigen Sozialpolitik exemplarisch an ausgewählte Bausteinen skizziert. Der Beitrag 
schließt mit einem Ausblick für eine nachhaltigkeitsorientierte Sozialpolitikforschung.

Abstract: Sustainable Social Policy. On the Connection Between Welfare Regimes and 
Sustainability Regimes

The article contains a systematic analysis of the entanglement of ideational and institutional 
dimensions of the transformation of social policy through the ecological question. This 
analysis is attempted in four steps. In the first step, the contours of the tension between social 
and environmental policy are outlined. The second step of the analysis presents four 
conceptions of social sustainability as a mediation of this tension on the basis of the theory of 
welfare regimes, which centres on the relationship between ideas and institutions. In the third 
step, some requirements for sustainability regimes are formulated from the perspective of 
welfare regime theory. In a fourth step, design options for sustainable social policy are 
outlined using selected building blocks as examples. The article concludes with an outlook for 
sustainability-orientated social policy research.
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